
 

 

  

   

     

 

 

 מדיוני המזכירות  
 

 לשיוך וקבלה לחברות  –יעוד מגרשים מבונים 
דיירי האשקוביות , ושיכוני העולים פנו לשייך את מגוריהם, ע"מ שיוכלו להתקבל לחברות 

 בקיבוץ.
 התקיים דיון בהשתתפות נציגי וועדת הצעירים,  נדונו הנושאים הבאים : 

 שמירת דירות קהילה לצעירים ]חיילים, סטודנטים , משפ' צעירות , ועוד[.  -

 שני , ודירות יורשים  .-החלטות הקיבוץ בנושא: בן ראשון -

 תשלומים ,עצירת הבנייה , ושימושים חורגים. –החלטות רמ"י  -
 סוכם :

 ייבדק שוב מצאי המגרשים המבונים  שניתן לשייך ל"בנים ראשונים" בלבד.     
 

 סוכם :באשר לפניית דיירי האשקוביות ושיכוני העולים , 

המגרשים הנ"ל מיועדים לשיוך ויתקיים דיון עם המועמדים  –בתי האשקוביות  -
 לחברות.

התקבלה המלצת וועדת התשתיות לשמר דירות אלה , כ"דירות  –שיכוני עולים  -
 קהילה", ולא לשיוך. 

 עם בחירת וועדת קליטה, המשך הטיפול יועבר אל הוועדה .  –וועדת קליטה  -

  
 דיווחים/ הודעות : 

 . אושר בקלפי -קבלה  לחברות בקיבוץ  –ימית ומתן לפידות  -

 אושר בקלפי. –עלווה מודעי , איתי הראל  –חברי מזכירות נוספים  -

בועז קפלן, דותן אבירם, דני אלבירט, יחיעם יוגב, עמליה גולדברג  –וועדת קליטה  -
 הרכב הוועדה אושר בקלפי . -

 יתקיים לאחר השלמת נתונים נוספים.  – 6136 –קלפי על החלטות השיוך  -

 נדחה להבהרה והסבר נוסף למעוניינים. –קלפי תוכנת רכב  -

וועדת התשתיות ערכה שינוי   –ספריה " -חניות לאורך הכביש, "בית סיעודי -
 הרכב, לרווחת הדיירים. העבודות יתחילו בקרוב . -במיקום  חניות כלי

האחריות לכל מפגע בטיחותי, בריאותי הוא על  -רכבים נטושים  בשטחי הקיבוץ  -
בעלי הרכב, הנדרשים לסלק מפגעים אלה משטחי הקיבוץ. רכב שלא יפונה על ידי 

 בעליו, הקיבוץ יפנה אותו והחבר יחויב. 

התקיים סיור עם נציג הוועדה לתכנון ובנייה במוא"ז יואב  על הכבישים המובילים  -
לבתי הספר האלה וצפית , הוצגו מפגעי התעבורה ,חוסר תמרורים  ומצוקת  

 החנייה  הנושא הועבר לבדיקת מוסדות הקיבוץ והמועצה.
 

 רשם:    שלומי שקד.    
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 דיון בסוגיות הקשורות לקליטת בנים  
 

את חברי המזכירות וחברים נוספים לדון כיצד   27.5.2015 -הנהלת הקהילה זימנה ב 
 לקדם את מהלכי הקליטה.

 בפגישה עלו סוגיות עיקריות הקשורות לקליטת הבנים. 
 אביא עיקרי דברים: 

*שבה ועלתה ההכרה, כי איננו מתקדמים במתן תשובות למעוניינים להיקלט וכי יש  
קשר הדוק בין קבלת ההחלטה על שיוך הדירות והסדרת יחסינו עם המינהל עם  

הגדלת אפשרויות הקליטה. נאמר כי הסדרת  יחסינו עם המנהל זו אמירה שרוצים   
לקלוט ואין כרגע החלטה בואו נתקדם אנחנו רוצים לקלוט )אם נקבל החלטה על  

 שיוך ונודיע עליה למנהל נקבל אישורי בניה(. 
צוין, כי איננו מעבירים לבנים את התחושה שאנו רוצים לקלוט ותקנון הקליטה מגן  

 על הקבוץ ולא הולך לקראת הבנים. 
 

*עלו סוגיות פרקטיות של קליטה בתנאים הקיימים ומיצוי אפשרויות הקליטה  
ביחידות הדיור הקיימות )שכון עולים, אשקוביות, דירות הקהילה(. הובהר, כי יהיה  

(. כנגד, הובעה משאלה לא  6צורך לקבל החלטה לגבי מלאי הדירות הקיימות היום )
לעסוק בטווח הקצר, אלא לחשוב לטווח ארוך, לראות חלופה של שכונה חדשה  

ולאפשר לבנים אופק, בתקווה שנצליח ליצור מסה קריטית של בנים שיקלטו  
בשכונה החדשה ואז לא נזדקק להטליא טלאים )כפי שאנו נוהגים היום.( יחד עם  

 זה, הובע חשש כי מעט בנים יוכלו לעמוד בעלויות הבנייה הצפויות.
 

*צוין, כי כרגע אין אפשרות לקנות ולמכור דירות יורשים וכדי לקדם את העניין  
צריך יהיה לשנות את התקנון. הוצע להעביר את העניין לקבוץ, כדי למנוע סחר מכר  

 בין הבנים הקונים והיורשים.
 חלק מהדוברים ראו בדירות היורשים פתרון לבעיית הקליטה העכשווית. 

 
*צוין, כי איננו מיישמים את התקנון , המבטיח קליטת בן ממשיך לכל משפחה וכי  

זירוז הקליטה עלול לסכן את קליטת בני הצעירים. הובעה משאלה כי נקיים את  
 ההחלטות שלנו בנדון. 

 
*דווח, כי לשתי משפחות מהקבוצה הראשונה טרם נמצא פתרון וכי כרגע מחכות  

משפחות בקבוצה השנייה וכי המזכירות שוקדת על חיפוש פתרון לבנים   10 -עוד כ 
 הממתינים לתשובות. 

 
בינתיים נבחרה ועדת קליטה ואני מקווה שתמצא דרך להתגבר על תקיעותינו  

 בתחום.  
 בהצלחה לוועדת קליטה ולנו.   

 
 דיווחה:יהודית אפרתי                                                                            

 
 
 

 1366הבהרות הקשורות למעבר להחלטה 



 
, שעיקרה כי כל חברי הקבוץ   1366הקיבוץ שוקל ברצינות לעבור לשיוך לפי החלטה  

מערך הקרקע והצעירים ישלמו לקרן נאמנות סכומי כסף לפי חלק     33%ישלמו 
עליה   751)יחסית להחלטה  1366יחסי ממידת ההנאה שלהם מהמעבר להחלטה 

החליט  הקבוץ בעבר(. הסכומים המשולמים יועברו לטובת הוותיקים, למניעת  
 .  1366פגיעה בהם כתוצאה מהמעבר להחלטה  

 
נערכה שיחת קבוץ בה ענה דובי גניש  )נציג חברת הייעוץ דר המלווה אותנו   30.5 -ב

 בהכנת המהלך( לשאלות החברים. 
 

 אני מביאה הבהרות עיקריות: 
 

*הובהר  כי השמאות של רמ"י תהיה  אישית ותתייחס  לכל מגרש בנפרד )להבדיל  
 מהאומדן שהוא כללי(. 

 *רק חברי קבוץ יוכלו לקבל שיוך. היורש נכנס לנעלי המוריש. 
תידרש כחצי שנה של הכנות עד     –*החלטת הקבוץ על השיוך היא נקודת פתיחה 

 שנוכל להודיע  
 למנהל על ההחלטה ואז תיערך שמאות לכל המגרשים.    
התהליך כולו  צפוי לארוך כשנה וחצי אחרי ההחלטה בקלפי )נדרש אישור הרשם,    

 הכנת המחנה  
 מבחינה תכנונית, תצהירים ודוחות(.    
מערך    3.75%רק לאחר שנשלם )כקבוץ(    1366נהיה מקובעים במסלול השיוך   

 הקרקע. 
 נוכל לקבל אישורי בניה.  1366*לאחר ההודעה על המעבר לשיוך לפי מתווה 

, במקרים בהם יתברר  1366*נוסח הצעת ההחלטה כולל אפשרות יציאה ממתווה 
 שהיישום אינו אפשרי או אינו סביר, או שיש חלופה טובה יותר. 

*כשנלך למינהל כל מגרש צריך להיות משויך שמית ויש שאלה כיצד נשייך מגרשים  
 שהיום אינם  

 משויכים.   
*כדי לקבל את החלטת השיוך צריך מסה קריטית של מספר חברים שיסכימו לשיוך  

 )מתעוררת  
 בעיה של החברים שטוענים שאין באפשרותם לממן את השיוך(.   

 *החברים יוכלו לקבל משכנתא לביצוע השיוך. 
 *קרן הנאמנות צריכה לצבור סכום כסף רציני להתחלת המהלך. 

 *חברים מוזמנים לפנות ליעד לקבל אומדני תשלומיהם. 
 

 דיווחה: יהודית אפרתי                                                                                    
 
 

 חברים מוזמנים להציג שאלות והשגות על התהליך. 
 
 

 תקנון הביטוח הסיעודי .
 יהודית פנתה אלי לכתוב על התהליך שנעשה בכפר מנחם. 



היה ביטוח סיעודי קולקטיבי, כמו ארגונים רבים אחרים,   עד לפני כשנתיים לקיבוץ
 שהיו מבוטחים בביטוח דומה. 

עלות הביטוח הקולקטיבי הייתה נמוכה ונתנה מענה סביר למקרה שנאלץ לממש  
 במידה ומישהו הפך לחולה סיעודי. 

לא ניתן יהיה להמשיך   2014הממונה על הביטוח מטעם המדינה קבע שהחל משנת 
את המתכונת של הביטוח הקולקטיבי, המשמעות מבחינתנו הייתה שחלה הרעה  

בתנאים של הביטוח, ועלינו למצוא חלופה שיכולה לתת מענה לביטוח הסיעודי  
 מתוך התחשבות בצרכי החברים ובהתאמה ליכולת הכלכלית של הקיבוץ.

בתחום, התגבשה הצעה   אלאחר בדיקות  ופגישות רבות ובהתייעצות עם יועץ שבקי
שהובאה להנהלות הקיבוץ )מזכירות והנהלה משקית( ואושרה על ידם, אח"כ הבאנו   

 לפני שנה, את ההצעה לשיחת קיבוץ ששם קיבלנו אישור הקיבוץ. 
לאור כל זה ישבה ועדת בטחון סוציאלי ביחד עם עו"ד אסתר קויפמן על הכנת  

שיעגן את ההחלטות ויהווה מסמך מעודכן שישמש אותנו   תקנון ביטוח סיעודי 
 לשנים הבאות. 

תקנון הביטוח הסיעודי הוא חלק מהסדרת הדברים השייכים לנושא הביטחון  
הסוציאלי , ומהווה המשך לעבודה קודמת וחשובה של הסדרת תקנון הפנסיה, לאור  

ובהתאם לשינויים שאנחנו כקיבוץ עוברים, ומול הדרישות החיצוניות שהמדינה  
 מציבה בפנינו. 

בהזדמנות זאת ברצוני להודות לחברי ועדת בטחון סוציאלי שהקדישו מזמנם  
ומרצם ושהשתתפו בדיונים במשך תקופה ארוכה: לאמנון ז, אליז, יגאל ב, רחל ג,  

 ענבל, שולה, )בלהה וסיגל ס, שסיימו חברותם בוועדה( 
אני מסיים את תפקידי כמרכז הוועדה לביטחון סוציאלי, כפי שהתחייבתי לזמן  
מוגבל ומאחל הצלחה לחברי הועדה הממשיכים ולסיגי מילשטיין  שתטפל בכל  

 הנוגע לעבודה מול החברים בפניות של פנסיות וביטוח הסיעודי . 
 

 רשם: אבי. 
 
 

 המשפחה ברכות חמות   לצביה ואריה וכל

 בת לנורית ועמית.הדר להולדת הנכדה 
 
 

 

 

 לרבקה ואסא וכל המשפחה ברכות חמות                 

 לנשואי מעין עם ב"חל חן.                     
  

 
 

 הצעה לשינוי הסדר חיוב שימוש ברכב.
 

 החיוב כיום בכפר מנחם הוא ע"פ קילומטרים )מרחק( בלבד.



בדומה לחברות השכרה, מפרידה בין העלויות הקבועות של ניהול צי    –ההצעה החדשה  
 (.6הרכב )רכישה, רישיונות, ביטוח וניהול(, לעלויות המשתנות )דלק, טיפולים, כביש 

מ העלות  להוריד)לחבר(  מציעים  אנחנו  החדשה  לכ  1.60-בהצעה  לק"מ    70-ש"ח  אג' 
ב ולחייב  היום(  המשולם  מהמחיר  פחות  אחד  שקל  הרכב    10-)כמעט  בה  שעה  כל  על   ₪

 עומד לרשות החבר. 
של   ולמרחק  אחת  שעה  של  נסיעה  כל  עלות  אומרת,  למחיר –ק"מ    10זאת  שווה  תהיה 

 ק"מ. 10שמשולם היום עבור נסיעה של 
 דוגמאות נוספות: 

 ( ויחזור אחרי    120חבר שיסע לתל אביב  וחזור(  )יום   11ק"מ הלוך  נסיעה  שעות 
 ישלם סכום דומה לסכום שמשולם היום.   -שלם( 

 ₪ לאותה נסיעה.   60 -שעות העלות תפחת ב  6אם יחזור אחרי             

 ₪ ₪192 לק"מ =  X 1.6ק"מ  120היום:  •

 ₪. ₪194 לשעה =  X 10שעות  X  0.7  + ₪11ק"מ  120הצעה חדשה:  •

 ( יעלה בדיוק כמו היום.  6 -ק"מ ו  60נסיעה לסרט ברחובות )שעות ברוטו 

   תעלה כמו היום.–נסיעה לשעתיים לרמי לוי 

  פחות מהמחיר היום.   100נסיעה לחיפה או לעפולה ליום שלם תעלה לחבר ₪ 

 ₪ ₪400 לק"מ =  X 1.6ק"מ  250היום:    •

 ₪.  ₪295 לשעה =  X 10שעות  ₪12 לק"מ +  X  0.7ק"מ  250הצעה חדשה:  •
 

 ההצעה מאפשרת חיסכון לחבר כמו גם ניהול צי הרכב בצורה יותר מושכלת. 
פגיעה  ללא  הקהילה  הוצאות  את  ומכך  השינוי  בזכות  הרכב  צי  את  להקטין  ונוכל  יתכן 

 בסבסוד.
 

פנוי בסידור" רכב  יש  נאמר: "תמיד  על חשבון    –בשיחת הקיבוץ  בזבזני  ניהול  זה אומר 
 החברים, על חשבוננו. 

 
ויהיו נתונים לשינויים ע"י צוות או    –פרמטרים נוספים שידרשו לאחר האישור העקרוני  

 המזכירות לדוגמא: 

 חיוב מופחת לשעה והגדלת הסכום על כל קילומטר.  .1

 שעות.  24ב"שעות פעילות" ולא על –חלון הזמן ביממה בה מחויב החבר על זמן  .2

 20:00ועד  06:00בהפעלה הראשונית מומלץ בין השעות  •

( או בסכום   1האם כמו בכל השבוע ) סעיף    –שעות ועלות החיוב בסופ"ש וחגים   .3
 מופחת.

שעת  .4 אחרי  לפני,  יום  ובוטל:  שהוזמן  ברכב  שימוש  שעות  על  חבר  לחייב  ממתי 
 יציאה ועוד.

 האם תלוי בפגיעה בחבר אחר ? -חיוב חבר שחזר באיחור משעות הזמנת הנסיעה .5

 
 רשם: שלומי גרבר 

 
 שיחת קבוץדווח מ

 נערכה שיחת קבוץ מרובת סעיפים.  14.6 -ב



 הומלץ לקבל לחברות את ימית ומתן לפידות, לאחר שנמצא להם פתרון דיור. 

   בועז קפלן, דני אלבירט, דותן אבירם, יחיעם יוגב,   –הוצע הרכב לועדת קליטה 
 עמליה גולדברג. 

 עלוה מודעי ואיתי הראל הוצעו כחברי מזכירות. 

 הוצגה ההצעה לחייב את משתמשי הרכב בעלויות הזמן. 
 חיוב הזמן יממן את העלויות הקבועות של הרכב ועלות החיוב על ק"מ תפחת.  

 מי שנוסע הרבה ק"מ לזמן קצר ישלם פחות. 
 .  15%סבסוד הוצאות הנסיעה  יישאר  

 אגורות.  70חצי ותעמוד על  מ  ביותר  עלות ק"מ תפחת
 ₪.  10עלות שעה תעמוד על 

 הוצע כי יוקם צוות לדיון בפרמטרים. 
מטרת ההצעה ניצול יעיל יותר של צי הרכב ואפשרות לצמצמו. ההצעה תחסוך  

 ₪.  50.000-לקהילה   כ
 כל הדוברים בשיחה התנגדו להצעה.

הדוברים היו פנסיונרים צעירים הנוסעים לבקר ולטפל בנכדיהם וחוששים מעלויות  
ההצעה   החדשה. לדבריהם, למי שאין רכב מצבו הכלכלי פגיע יחסית לבעלי רכבים  

פגיעה נוספת. ההצעה משנה את עקרון ההפרטה שנקטנו בו      ואין סיבה לפגוע בהם
 עם הפנים לחבר. 

 הוצע לבדוק אי סדרים בשימוש ברכב וליעל את השימוש בו בשיטה הקיימת.
 ההצעה תחזור לדיון נוסף.

 אבי בן צבי הציג את עקרונות הסדרי הביטוח הסיעודי המשולב: 
 שנים בחברת ביטוח חיצונית.  55ביטוח סיעודי לחברים עד גיל 

שנים ומעלה בקרן מילואים ייעודית, גובה הפיצוי   55ביטח סיעודי לחברים מגיל 
 ₪.  3000לחבר הסיעודי 

במסלול הביטוח הסיעודי, דרך לברת הביטוח ההכרה בחבר הסיעודי תהיה לפי  
 החלטות חברת הביטוח וכלליה. 

נציגי   2במסלול הפנימי החבר יגיש בקשה לצוות סיעוד שכולל מנהל /ת קהילה,  
ציבור ומרכז/ת ועדת  בריאות. על החבר הפונה להיות מוכר לביטוח הלאומי כחבר  

סיעודי מלא ומוכר לחווק סיעוד, או שירותים מיודים. ההכרה בחבר כסיעודי,  
 תועבר לרופא מומחה, שיקבע האם יוכר כסיעודי.

 העברת כסף מהקיבוץ במתווה שפורט בתקנון. 
הובהר, כי נקלטים רשאים להצטרף להסדרי הקיבוץ, אם לא הסדירו לעצמם ביטוח  

 סיעודי חליפי.
 התקנון המפורט חולק לחברים. 

 דיווחה יהודית אפרתי                                                                                    
 
 
 נערכה הצבעה בקלפי:  18-19.6 -ב

 *אושר תקנון הביטוח הסיעודי. 
 *ימית ומתן לפידות התקבלו לחברות. 

 *עלווה מודעי ואיתי הראל נבחרו כחברי מזכירות.



בועז קפלן, דותן אבירם, דני אלבירט, יחיעם יוגב, עמליה   –*נבחרו לוועדת קליטה  
 גולדברג. 

 ברכות ואיחולי התערות מוצלחת לימית ומתן. 
 בהצלחה לכם ולכולנו. –איחולי הצלחה לחברי המזכירות וועדת הקליטה 

 

 תוצאות ההצבעה לבחירת מזכיר התנועה 
 בעלי זכות בחירה.  196חברים מתוך   123בקיבוץ כפר מנחם הצביעו 

 . 1יונה פריטל: 
 . 70מרקי לוי: 

 4נגה בוטנסקי: 
 1נימרוד מדר: 

 45ניר מאיר:  
 . פסולים 2+   121סה"כ  

 

 מסך קולות המצביעים.  46% -למזכיר התנועה נבחר ניר מאיר מקבוצת שילר בכ
 בהצלחה לו ולכולנו!!!! 

 
 
 

              

 לישראל שבתאי וכל המשפחה ברכות חמות              

 לנשואי נכדו אורי עם בח"ל נעמה                 

  

. 
 

 

 

 

 לתלמידים ולצוותים החינוכיים היוצאים לחופשה  

 ה מרעננת וממלאת מצברים.         איחולים לחופש

 

 
         

          
 
 
 
 

 תגובה
 כל הכבוד לאמיר פארן, שהגיש לנו בעלון הישוב, דוח כה מעניין על פעילות הוועד הקודם.



מאחר ואין טוב בלי  רע ולמטבע שני צדדים ברצוני למחות בכל הרצינות על ההשקעות 
המיותרות לדעתי, בשדרוג מיותר של כביש הספרייה ומדרכת הבריכה, כפי שהוחלט 

 בשיחת הקבוץ ודווח גם בעלון הקבוץ.
 ולעצם העניין:

שדרוג המדרכה לכביש דו מסלולי בתוך מתחם הומה בילדים )שמבלים בכל המתקנים 
המעניינים בסביבה(,זו סכנת  נפשות, כי זזה נותן ביטחון  מופרז לנהגים/ות לטוס בלי 

 לראות ילד קטן שרץ מהדשא אחרי הכדור ושום מדרכה לא תעזור. 
בעבר גבעת הילדים הייתה הלב של הישוב. היום היא מוזנחת אקולוגית ובטיחותית. את 

הכספים צריך,בסדר עדיפויות ראשוני, להשקיע במדרכה סובבת הכביש עוקף הגבעה. 
 בצידי הכביש המוביל לספריה יש מרחבי דשא שלא מצריכים מדרכות. 

סביב גבעת הילדים אין שום עגלת אשפה  –באיכות הסביבה הגענו לשפל המדרגה 
לזכוכיות ופחיות ואפילו את הכלוב היחידי, שהיה, לבקבוקי פלסטיק סילקו. זה לא חינוכי  

 ולא אקולוגי לאלץ את כולם לסחוב את האשפה לסילו.
אנו צריכים לשאוף שבתוך השטח המבונה ייסעו פחות רכבים מזהמי אויר ולא יותר. 

 מאחר והרכבים אינם חשמליים הם מזהמים את האוויר.
 דרומית לגן תות יש שטח מתאים לבנות מקום  נאה לעגלות מכל הסוגים.  

 צריך רק לרצות לבצע. 
 נורית גלינה                                                                                                        

 
 תגובה מטעם צוות איכות הסביבה לעניין פחי המחזור:

במסגרת פעילות הצוות לשיפור מראה, תכולת ומיקום פינות המחזור ברחבי היישוב, 
ובהמשך לסקר שנערך בנושא זה לאחרונה, אנו בוחנים בין היתר מיקום אפשרי לפינת 

מחזור שתשרת את אזור גבעת הילדים ושכונות המגורים הסמוכות לה. המטרה היא 
הכוללות את כל מגוון הפחים הנדרשים לצורך מחזור  –ליצור פינות מחזור אחודות 

הפסולת, וכן להסדיר משטח ייעודי מתוחם עליו יונחו הפחים. דבר זה, כמו גם, הצורך 
לאפשר נגישות אל פינות המחזור של מגוון משאיות האשפה המגיעות לרוקן את הפחים 

 השונים, יוצרים אילוצים אותם יש לקחת בחשבון במסגרת איתור מיקום לפינת המחזור.
אנו שמחים ומודים על ההתעניינות בנושא חשוב זה. בכל עניין בנושא ניתן לפנות אל שחר 

 (. 052-3348872( או הלה אלמן )052-3635046ארגוב )
 כמובן שעדכונים יפורסמו בהמשך.

 

 
 
 

 –לשחר סעידי, שהגיעה למצוות                    

 פרשי כנפיים לקראת התחלות חדשות,                    

 מזל טוב לך, להורים, לסבים ולכל המשפחה.                   

 דרך צלחה והרבה נחת.                   
 
 
 
 
 
 

 מסיפורי המקום 



 

 אנשי חזון.  

 הערצה לדור המייסדים.

דילול             עופות,  העמסת  שמירה,  כמו  ותורנויות  סופיים  אין  גיוסים  מלבד  מנחם  כפר  אנשי 

גידולים בשדה, דילול גידולים במטע, עישוב גידולים בשדה,.פריקה, החלפות בבתי ילדים, שבתות  

וחגים בכלים, בבתי ילדים, במטע ובכרם בציר בכרם, מסיק בזיתים, העברת עופות בלול, שחיטת  

ימי עבודה בני   נוספות. אותם ימים עבדו  וכול מיני רעות חולות  שעות. מלבד זה    9עופות חולים 

וחפרו במשך   גיוסים היו לאורך כל השנה לחפירות ברכת השחייה בצלע גבעת סלעים. הם חפרו 

הגיר   אבני  את  סילקו  בהם  ישנים,  מטיירים  העשויים  בנין  ודליי  ובלמינה  מקוש  רק  ביד  שנים 

אותם ריסקו מהסלעים. אחרי שהחפירה הסתיימה לעומק הנחוץ לברכה, החלו גיוסים ליציקות  

שחררו   ורבע  בארבע  הרצפה.  גם  ולבסוף  הקירות  בתחילה  זה.  אחר  בזה  הקטעים  נוצקו  הברכה 

אותנו מבית הילדים והגענו לחפש את הורינו ביציקות. היינו הולכים מבית הילדים לברכה, כדי 

במסע   הליכוד  פרוץ  לפני  עוד  רבות,  שנים  לפני  אגב  לגיבורים.  הריעו  ההורים.  בסביבת  להיות 

הבחירות אמר דוד לוי שאת הקיבוצים שמו במקומות עם דשא וברכות שחייה. שמעתי במו אוזני.  

וגם בהיותי במילואים. אותה תקופה ניהלתי ויכוחים קשים עם אנשים ששמעו אותו והאמינו לו  

 ויצאו אז או מאז נגדנו ועד היום הם ממשיכים להיות מוסתים נגד הקיבוצים . 

 

 תופסת איתי. 

 על משחק היסטורי שאני המצאתי.

קדרים             שיחקנו  שנים  והרבה  ימים  הרבה  ובמשך  בברכה,  ביום  שעות  הרבה  היינו  כילדים 

באים, התחרינו למרחקים קצרים והיו לנו מים ייחודיים. ירוק מט ולא שקוף כמו היום זה נתן  

תוספת "פלפל ומלח" למים שלנו. בשעתו היו מחליפים מים מדי שבוע. התהליך ניקיון וריקון +  

מילוי הייה גורע יומיים מכל שבוע, ולמרות זאת אצות היו בסמיכות גבוהה. פעם נדחתה ההחלפה  

בברית   כך  על  נכתב  כי  לי  )נדמה  המים  על  והלך  הגיע  וישו  )קשים(  סמיכים  כה  נעשו  והמים 

והביא אותם   והוא הלך אליהם  נחום  ליד כפר  ו'( שם סופר שדייגים כמעט טבעו  החדשה.ביוחנן 

לחוף מבטחים. וזו טעות מצערת כי זה היה בכפר מנחם על האצות בברכת השחייה. את הטעות  

בין כפר מנחם לכפר נחום חוויתי הרבה בחיי. מכול מקום אני המצאתי תופסת )משחק(. במשחק 

ומישהו   במידה  המשחק  עקרונות  המים.  עכירות  ז"א  צלולים.  הלא  המים  תכונת  של  ניצול  היה 

שהוא התופס נגע בי וכך הפך אותי לתופס )חילוף תפקידים( בזמן שאני מתחת המים אני ממשיך  

של  ברצף  הוא תחת המים  לפעמים החילוף  תופס  להיות  הופך  הוא  אף  באחר  ונוגע  ללא החרזה 

ארבעה תופסים ואף אחד לא יודע ממי לברוח! כך כולם בורחים זה מזה. זה מתאים למים שלא  

רואים בהם את התפיסות. זה מוסיף עניין וקושר צלילה. המשחק נקרא תופסת איתי ושנים אחרי  

שכבר לא הייתי ילד שמעתי ילדים בברכה אומרים אחד לשני בואו נשחק תופסת איתי. הם ודאי  

 לא יודעים מיהו איתי, אבל המשחק קיים. המשחק נשמר למעלה מארבעים שנה.   

 

 

 

 ניקוי פעם בשבוע. 

 התרגשות מהמון המים של מילוי הברכה שנשמע מבתי הכיתות. 



את בריכת השחייה הינו מנקים עם מטאטאים וצינור מים,ב זמן שהמים ירדו, זאת אומרת            

את   משפשפים  היינו  אז  המתרוקנים.  המים  עם  מתנמכת  כשקרקעיתה  הבריכה,  ריקון  כדי  תוך 

הרצפה בכוח לאורך ה"חוף" הנסוג ושוטפים עם צינור. הכול נהייה סמיך יותר ויותר. המוני אצות  

ללא   בור  כאין  היא  הבריכה  הבריכה.  קירות  בגלל  רוח  ואין  ים  בבגדי  בשמש  עבדנו  מצטברות, 

זרימת אויר. נראינו כמו בבית מרחץ כל הזמן התזנו מים אחד על השני כדי לקרר את הגוף. בלילה  

ניקוי הברכה המתנו שהמטפלות או המחנך יעזבו והיינו הולכים לחלון ומקשיבים לזרם   שאחרי 

המים הממלא את הברכה. לפיה רעש של מפל המים ידענו איזה גובה כבר התמלא. הצליל הייה  

משתנה עם גובה המים, עד שהוא נחלש ואף מפסיק סמוך לגמר זה כאשר המים עוברים את גובה  

הצינור הממלא ז"א מכסים את פתח הזרימה. המיית המים הזאת עשתה לנו כיף בבטן., כשידענו  

שבבוקר נרוץ לברכה ההתרגשות הייתה עצומה. עד היום רעש / שאון מים מפכים גורם לי ריגוש  

 מסוים.  

 איתי ישראל                                                                         

 
 

 קיבוץ הבוגרים של השומר הצעיר        
 הוא רכז הפנימייה ב"צפית", חבר בגרעין בוגרים של השומר הצעיר.עומר רקובסקי 

קבוץ אמיתי ותיאר את פעילות בוגרי התנועה בפנימיה  –עומר סיפר על קבוץ הבוגרים שלו 
 ב"צפית" 

 אני מביאה את דבריו: 
 יש בוגרי השומר הצעיר, שמחליטים עם שחרורם מהצבא שהם רוצים להקים קבוץ.

היום בגרעיני התנועה יש בני קבוץ ובוגרי התנועה בעיר כאחד )עומר הוא בן עין השופט(. 
עם סיום הי"ג מתגייסים חברי הגרעין לנחל והגרעין ממשיך גם אחרי השחרור ואז חבריו 

מחליטים אם הם רוצים להקים  קבוץ. תנועת הבוגרים היא ההמשך של השומר הצעיר 
 כיום.

עקרונות משותפים, כלכלה   – בדרך המשותפתייחודו של הקבוץ המוקם היום הוא 
משותפת, אחריות משותפת לגידול הילדים, תרבות  משותפת )סמינרים וחגים משותפים(,  

משכורות חברי הקבוץ נכנסות לקופה כללית ומשם   ולאו דווקא מקום מגורים משותף.
מתחלקות לקבוצות ויחידים. הכלכלה המשותפת מאפשרת לנו להגשים רעיונות וחזון 

 חברתי לשיפור פני החברה בארץ.
יש למקימי הקבוץ השומרי מקבילים בתנועות נוער אחרות בעיקר בוגרי המחנות עולים 

ובוגרי דרור ישראל, שהיא תנועת הבוגרים  של הנוער  העובד. השותפות איתם היא בעיקר 
רעיונית ומדי פעם גם פוליטית, דרך גוף הנקרא ההסתדרות החלוצה ומאגד את הנהגות 

 תנועות הבוגרים. 
 

הקבוץ שלי מחולק לשתי קבוצות, המתגוררות ברחובות ובגבעת חביבה )עומר מתגורר 
 שנים. 20-35ברחובות( וחבריו הם בגילאי 

חברי הקבוץ לומדים פעם בשבוע חינוך והוראה בבית ברל ורוב משימות הקבוץ הם 
 משימות החינוך הבלתי פורמאלי. 

 
חברי קבוץ הבוגרים עוסקים במשימות חינוכיות ב"צפית", הדרכה בקיבוצי מועצה 

אזורית יואב ובמשימות רחוקות מהאזור למשל, ריכוז אזור ירושלים, ריכוז שכבה בשומר 
הצעיר, הדרכה בבתי חינוך של השומר הצעיר שהקמנו באשקלון, תפקידים בהנהגת 

 השומר הצעיר והדרכת גרעינים של השומר הצעיר בנחל. אנחנו משתדלים שיהיו לנו עוד 
 ענפי ייצור בתחום החינוך. 



שנים. הם   27- 24בוגרי  השומר הצעיר, צעירים יותר, בגילאי   30 -ב"צפית" מתגוררים כ
מהם בצוות הרכזים. הם טרם הקימו קבוץ.  12מרכיבים את רוב צוות ההדרכה בפנימייה  

 הם מתעתדים להקים קבוץ מחנכים בעתיד. 
. 

במסגרת פרק המשימה ,  2006 –הבוגרים הראשונים של השומר הצעיר הגיעו ל"צפית" ב 
שהוא חלק מהשרות בנחל )היום השרות בנחל כולל שרות צבאי משותף  ואחריו משימות 

חינוכיות, שהחליפו את המשימות ההתיישבותיות מן העבר.(. הם התחילו להדריך 
 בפנימייה, מלאו משימות חינוכיות נוספות במועצה והדריכו שנתיים. 

עשיתי דברים אחרים.  2011-2013שנים ובשנים  3, הדרכתי בפנימייה 2008 -אני הגעתי ב
אני מרכז הפנימייה עם רמי בר. רוב בוגרי השומר הצעיר פועלים בפנימית  2013 -מ

"צפית", חלק מבוגרי התנועה לוקחים חלק גם בבית הספר ועוברים התנסות מודרכת 
 בהוראה ב"צפית". 

 2-3קבוצות כל אחת עם  4 -שכבות, המאורגנות ב 4 –חניכים מט' עד י"ב  170בפנימייה  
 מדריכים והפעילות היא כל שעות אחה"צ והערב. 

מדריכי הפנימייה מעורבים גם בפעילות החברתית והמסיבות של "צפית", בטיולים 
 השנתיים ובסמינרים המתקיימים בבית הספר והם כתובת לא רק עבור חניכי הפנימייה.
אנחנו משתדלים להיות מעורבים בכל הפעילות החברתית והתהליכים החברתיים בבית 

 הספר ויש כאן מפגש מאוד מעניין בין המערכת הפורמאלית והבלתי פורמאלית.
בית הספר גדל ומשתנה ומחפש את ייחודו העכשווי כבית ספר. אנו שותפים לשיקול הדעת  

 איך עונים על צרכי החניכים משתנים ומתגוונים. 
ליווי והכשרת המדריכים, קשר עם הורים ומורים. אני חלק   –תפקידי כרכז הפנימייה 

מהמערכת ויושב גם בהנהלת בית הספר. אני חושב, שב"צפית" נעשית עבודה חינוכית 
 משמעותית.

 
זה עולה בקנה אחד עם חזון קבוץ הבוגרים לייצר חינוך משמעותי, שישנה את פני החברה 

בישראל. המטרה שלנו לגדל דור מנהיגות בחברה הישראלית, שתהפוך אותה ליותר 
 הומאנית, צודקת ושוויונית.

לא המדינה, לא החברה הישראלית ולא קיבוצי השומר הצעיר הולכים  –הגרעין מאתגר 
בכיוון זה. אנו זוכים להרמת גבה ותהיה האם זה יחזיק מעמד, אך החזון ברור לנו, אם זה 

 יהיה רק נחמד, זה לא יחזיק מעמד.
 הביאה לדפוס:יהודית אפרתי                                                                                              

 


